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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Beslut 

Ordförande Isabel Smedberg Palmqvist (L) och Kadir Kasirga 

(S) utsågs att justera protokollet från dagens sammanträde. 

Justering av protokoll ska ske senast torsdagen den 3 december 

2020. 

 

 

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 9/2020 

Sida 4 (45) 

2020-11-19 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

§ 2   

Anmälan av protokoll  

2.1. Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens 

förvaltningsgrupp den 10 november 2020 

2.2. Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens råd för 
funktionshinderfrågor den 11 november 2020 

 
Beslut 

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp den 10 november 2020, samt anmälan av 

protokoll från utbildningsnämndens råd för 

funktionshinderfrågor den 11 november 2020, som blivit 

vederbörligen justerade, anmäls och läggs till handlingarna. 
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§ 3   

Anmälan av beslut från kommunfullmäktige och 

kommunstyrelsen inom nämndens verksamhetsområde 

Beslut från kommunfullmäktige och kommunstyrelsen inom 

utbildningsnämndens verksamhetsområde anmäldes. 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 4   

Anmälan av delegationsbeslut, inkomna handlingar m.m. 

Delegationsbeslut 

a) Anmälningar till och med den 2 november 2020 beträffande: 

Förskoleavdelningen 

Grundskoleavdelningen 

Gymnasieavdelningen 

Avdelningen för ekonomi och styrning 

Avdelningen för utveckling och samordning 

Avdelningen för personal och kompetensförsörjning 

 

b) Anmälan av anställningsbeslut under perioden 1 oktober – 2 

november 2020.  

35 stycken anställningsbeslut enligt ärendegrupp 1002. 

 

c) Anmälan av beslut om att skolplikten upphör på grund av        

varaktig vistelse utomlands, 24 stycken under perioden 1 

oktober – 2 november 2020. Ärendegrupp 407a, dnr 4.2.3-

6731/2020. 

 

d) Nedskrivning av fordringar, dnr 2.3.2-8846/2020. 

 
 Inkomna handlingar 

e) Socialnämnden 2020-10-20 § 10 Skolgång för barn i 

skyddat boende och stödinsatser vid placering av barn och 

vuxna på skyddade boenden samt stöd till barn och vuxna 

efter avslutad placering.  

 

f) Socialnämnden 2020-10-20 § 11 Samhandling och 

samverkan kring barn och unga i Stockholm stad – rapport. 

 

g) Dom från Förvaltningsrätten i Stockholm – Återkallelse av 

godkännande av huvudman; nu fråga om inhibition. 

Övrigt 

h) Anmälan av rapporterade anmälningar avseende kränkande 

behandlingar under perioden 2 oktober – 3 november 2020. 

 

4.1 Anmälan om beslut med anledning av förordning (2020:115) 

om utbildning i vissa skolformer vid spridning av viss smitta. 

 
Beslut 

Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 9/2020 

Sida 7 (45) 

2020-11-19 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

§ 5  

Månadsrapport oktober 2020 

Ekonomisk rapport för oktober 2020 anmäldes. 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 6  

Stockholms stads EU-policyarbete inom området 

digitalisering 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Stadsledningskontoret har tagit fram ett förslag till en 

påverkansplan för stadens EU-policyarbete inom digitalisering, 

som kommunstyrelsen har skickat på remiss till 

utbildningsnämnden. Påverkansplanen ska vara ett ramverk för 

stadens hållning i frågan och ge en överblick över nyckelaktörer 

som Stockholms stad bör föra dialog med för ett framgångsrikt, 

långsiktigt arbete med den digitala omställningen.  

 

Utbildningsförvaltningen ställer sig positiv till stadens 

påverkansplan. Förvaltningen har i sitt svar kompletterat med 

frågeställningar och medskick till påverkansplanen. 

Förvaltningen saknar bland annat resonemang om vad 

digitalisering har för påverkan på medarbetare och invånare i 

Stockholms stad. Digitalisering kräver inte bara digitala verktyg 

utan även förändringsledning, prioriteringar och stöd för 

digitaliseringen. Vidare saknar förvaltningen tydlighet kring hur 

en kommun ska hantera data för utförare av offentlig 

verksamhet. Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det 

till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Avdelningen för utveckling och samordning har berett ärendet, i 

samverkan med grundskoleavdelningen och 

gymnasieavdelningen.  

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020.  

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
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Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 7  

Kulturstrategiskt program för Stockholms stad 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat ett förslag till Kulturstrategiskt 

program för Stockholms stad till utbildningsnämnden. I 

förslaget fastslås vikten av ett fritt och rikt kulturliv tillgängligt 

för alla. Genom olika former av samverkan inom strategiska 

områden ska kulturens potential och värden bättre tillvaratas för 

stadens och stockholmarnas bästa. 

 

Utbildningsförvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till 

förslaget, eftersom det kan bidra till stärkt samverkan för barns 

och elevers möjligheter att både skapa och ta del av kultur. 

Förvaltningen välkomnar till exempel samverkan kring 

försörjning av kulturlokaler, digitala bildnings- och lärmiljöer 

samt fortsatt utveckling av Kulan. Förvaltningen anser dock att 

förslagets bäring på skolformen förskola behöver tydliggöras 

och att alla barns rätt att skapa och ta del av kultur ytterligare 

bör synliggöras.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att överlämna 

förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remiss. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts av avdelningen för stöd kring lärande och 

elevhälsa i samverkan med förskoleavdelningen, grundskole-

avdelningen, gymnasieavdelningen och avdelningen för 

ekonomi och styrning. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. Ärendet har också behandlats vid 

funktionshinderrådets sammanträde den 11 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
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Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
 
Särskilt uttalande 

Kadir Kasirga (S) och Tina Kratz (V) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt nedan: 

 

Vi uppfattar denna strategi mer som en vision än en strategi, den 

innehåller inga konkreta mål att uppnå utan snarare önskemål.  

 

Programmet är på det sättet typiskt för den kulturpolitik som de 

två senaste åren präglat Stockholms kulturpolitik. Det är ingen 

brist på fina ord om kulturen men betydligt sämre med praktiska 

förutsättningar och en politik som leder till de fina ord som 

präglar förslaget. Det konstateras i programmet att ”Stockholm 

sedan millennieskiftet haft en positiv utveckling med växande 

befolkning, ett expansivt näringsliv och en stark kommunal 

ekonomi. Det har gett förutsättningar för satsningar på 

kulturområdet. Denna ambition ligger fast också för framtiden 

men att satsningar är beroende av en hållbar finansiering, krav 

på prioriteringar och kostnadsmedvetenhet.” Det är i mycket en 

omskrivning för att kulturbudgeten ökade mellan åren 2014 och 

2018 för att därefter ha varit utsatt för betydande sparkrav.  

 

Samverkan mellan olika aktörer är en viktig insats som skapar 

förutsättningar för mervärde både sett till innehåll, form och 

utbud. Om förhoppningar om samverkan däremot används som 

skäl för att minska det egna ansvaret och den egna 

finansieringen blir det mer problematiskt. Det är därför 

avsaknaden av tydliga mål blir problematisk. Krav på 

”prioriteringar, hållbar finansiering och kostnadsmedvetenhet” 

samtidigt som konkreta ambitioner lyser med sin frånvaro 

riskerar att leda till fortsatt sänkta ambitioner för kulturen i 

Stockholm.  

 

Förslaget till program utgår från två perspektiv: 1. Lika 

möjligheter att ta del av och skapa kultur och 2. Ett kreativt och 

attraktivt Stockholm. Till att börja med skulle vi vilja se att det 

första perspektivet var än mer framåtsträvande och inte bara 

handlade om lika möjligheter att ta del av och skapa kultur utan 

också att alla ska få lika och större möjligheter att ta del av och 

skapa kultur.  

 

Inom det första perspektivet står att stadsplaneringen därför 

redan i tidiga skeden ska identifiera eventuella behov och pröva 

möjligheten att inkludera lokaler och platser för 

kulturupplevelser och föreningsliv. I Stockholm ska alla 

invånare även ha förutsättningar till eget skapande och därmed 
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bidra till en levande och öppen stad. Vi håller med om detta men 

anser att det behövs mer styrande mål, vi menar att staden aktivt 

måste bestämma sig för att inneha lokaler i alla stadsdelar och i 

alla stadsutvecklingsområden för att tillgodose behov av lokaler 

för kultur och föreningsliv.  

 

Vi vet redan att det finns ett stort behov av lokaler både för 

förenings- och kulturlivet runt om i staden och att staden äger 

lokaler är enda garanten för att lokaler långsiktigt upplåts till 

förenings- och kulturlivet. Därför behöver staden ha styrande 

mål om att utveckla, behålla och tillskapa lokaler i egen ägo.  

 

Vad gäller stadsplanering skulle vi vilja se att ett 

kulturstrategiskt program vågar ha som mål att staden i sin 

planering prövar att införa kulturytefaktor som riktvärde, på 

samma sätt som parkeringsnorm och grönytefaktor är etablerade 

riktvärden när bostadsområden och städer planeras. Att göra 

kulturen till en prioriterad planfråga är ett självklart mål för ett 

program som ändå inleder med att Stockholm växer med kultur.  

 

Vi hade gärna sett mål om att till exempel stödja och utveckla 

evenemang i ytterstaden, vi kan konstatera att detta helt saknas i 

remissen. Om alla ska få lika möjligheter att ta del av och skapa 

kultur behöver ytterstaden prioriteras. Det räcker inte att skriva 

”alla stadsdelar”. Vi saknar också skrivningar om 

kultursekreterarna som borde vara en given samarbetspartner i 

målet lika möjligheter att ta del av och skapa kultur.  

 

Vidare nämns inte stadens program för lika rättigheter och 

möjligheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller 

könsuttryck, där exempelvis barn och elever som lever i 

regnbågsfamiljer ska bemötas likvärdigt och deras 

familjeförhållanden ska speglas i pedagogiska material, samtal 

och kulturaktiviteter i förskolan och skolan. Hur strategin 

förhåller sig till detta eller ämnar ta steg framåt går inte att 

utläsa av förslaget till program. 

  

Slutligen kan vi konstatera att det inte står någonting om de 

nationella minoriteterna i hela programmet, detta ser vi som en 

stor brist. I synnerhet som Stockholms stad är 

förvaltningskommun för finska, samiska och meänkieli, 

utvecklingskommun för romsk inkludering samt att många från 

den judiska och romska minoriteten bor i staden. Programmet 

behöver kompletteras i detta avseende för att framhålla hur 

staden strategiskt ska lyfta och stärka de nationella 

minoriteternas språk och kultur i staden och förhoppningsvis 

samtidigt sprida kunskap och intresse om de nationella 

minoriteterna i staden. 
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Vi menar vidare att man även behöver lyfta andra 

minoritetsgruppers språk och kulturuttryck samt involvera det i 

stadens alla olika arrangemang för att synliggöra de språk och 

kulturer som finns i staden. Det här arbetet menar vi är viktigt 

inte bara för de som tillhör en minoritet, oavsett om det är inom 

de nationella minoriteterna eller andra minoritetsgrupper, utan 

också för att öka förståelse, samhörighet och integration. 
 
 

Martin Westmont (SD) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Stockholm ska vara en stad där alla känner att man kan ta del av 

stadens kulturliv. Kultur skapar en känsla av samhörighet och är 

en viktig byggsten för att vi ska kunna behålla ett sammanhållet 

samhälle. Det är därför viktigt att stödja projekt som underlättar 

för medborgarna att ta del av vår majoritetskultur. Inte minst är 

det av stor vikt att de som nyligen har invandrat till Sverige har 

goda möjligheter att ta till sig svensk kultur och svenska 

värderingar. Det kommer underlätta för invandrargrupper att 

både förstå det svenska samhället och känna samhörighet till 

det. 

 

Konst, kultur och kreativa företag är en tillväxtmotor för 

Stockholms viktiga besöksnäring. Detta måste vi prioritera om 

Stockholm även fortsättningsvis ska vara en stad som lockar 

besökare. Besöksnäringen som innefattar både offentliga och 

privata verksamheter bygger oftast på svensk kultur och vårt 

svenska kulturarv. Det är det unika med Sverige och Stockholm 

som också gör att människor vill komma till vår stad. 
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§ 8  

Stockholms stads program mot våld i nära relationer, 
hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution, 
människohandel för sexuella tjänster samt sexuellt våld 
oberoende relationer 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

I budget 2020 fick socialnämnden i uppdrag att revidera 

Stockholms stads program mot våld i nära relationer och heders-

relaterat våld och förtryck 2017–2020. Programmet ska vara ett 

stöd för ett strukturerat, kontinuerligt och långsiktigt arbete i 

stadens nämnder och bolag för att förebygga våld. Förslag till 

nytt program riktar sig till alla stadens nämnder och bolag. Mål-

gruppen har utökats och omfattar nu våld i nära relationer, 

hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution och 

människohandel för sexuella ändamål samt sexuellt våld 

oberoende relation. Även arbetsgivarperspektivet är nytt i 

programmet, det vill säga stadens ansvar att som arbetsgivare 

vid behov stötta medarbetare som utsätts för våld från 

närstående. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget. Programmet har 

dock en detaljerad utformning med såväl indikatorer som 

preciserade aktiviteter som utpekade ansvariga nämnder ska 

genomföra. Förvaltningen anser att det kan bidra till minskade 

möjligheter att löpande anpassa insatserna utifrån förändrade 

behov. Flertalet andra program i staden pekar ut de strategiska 

områdena och överlämnar åt nämnderna att utforma insatserna, 

vilket förvaltningen föredrar.  

 

Med tanke på att programmet lägger ett ökat fokus på arbets-

givarens ansvar ser förvaltningen ett behov av stadsöver-

gripande stödmaterial och gemensamma förhållningssätt. 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen, förskoleavdelningen, avdelningen 
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för stöd kring lärande och elevhälsa samt avdelningen för 

personal och kompetensförsörjning. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Kadir Kasirga (S) och Tina Kratz (V) lade fram ett eget förslag 

enligt nedan och yrkade bifall för detta. 

1. Att utbildningsnämnden beslutar delvis godkänna 

förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

Vi vill att Stockholm ska vara en stad som är fri från våld och 

diskriminering och som lever upp till de mänskliga 

rättigheterna. Vi vill göra vårt yttersta för att skapa ett 

Stockholm för alla. Det är positivt att i förslaget till program har 

fler målgrupper lyfts upp. Vi ställer oss bakom att staden ska 

stärka sitt arbete mot prostitution, människohandel och sexuellt 

våld. Genom att se beröringspunkter mellan de olika typerna av 

våld kan stadens arbete utvecklas och positiva synergieffekter 

kan uppstå.  

 

Förslaget till program saknar några aspekter/delar som vi anser 

behöver tillföras för att programmet ska kunna användas ute i 

stadens verksamheter och inte hamna i skymundan.  

 

I beskrivningen av vilka olika typer av våld som omfattas av 

programmet under delen som rör våld i nära relationer nämns 

inte att merparten av de som utövar våld är män. Det är 

antagligen inte avsiktligt men konsekvensen blir att staden 

osynliggör ett grundläggande faktum.  

 

Det är bra att stadens program följer samma struktur som den 

regionala strategin Operation Kvinnofrid. Målsättningarna i 

programmet är i stort samma mål som Operation Kvinnofrid 

har. Vilket vi inte har något att invända mot. Tvärtom, det är 
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stärkande att olika nivåer i samhället och olika myndigheter 

arbetar för jämställdhet och utgår ifrån samma mål för att 

förebygga och bekämpa våldet. Det är därför problematiskt att 

man i utkastet till program har valt att ta bort eller byta ut 

viktiga begrepp utan någon förklaring. Till exempel har man 

valt att utesluta begreppet normkritisk i andra punkten under 

mål 1 trots att det lyfts i Operation Kvinnofrid. Det vedertagna 

begreppet normkritik har också bytts ut mot normmedvetenhet 

på sidan 28 när viktiga perspektiv lyfts. Begreppet normkritik 

används av akademi, myndigheter, Sveriges kommuner och 

regioner (SKR), civilsamhället och många flera. På 

jämställdhetsmyndighetens webbsida kan man läsa ”Normkritik 

handlar om att sätta fokus på makt. Det innebär bland annat att 

få syn på, och ifrågasätta, de normer som påverkar uppfattningar 

om vad som är ”normalt” och därmed oreflekterat uppfattas som 

önskvärt.” Normmedvetenhet fångar inte upp samma aspekter 

som normkritik och därför bör rätt begrepp användas.  

 

Under mål 7 saknas en viktig punkt som återfinns i Operation 

Kvinnofrid. Punkten handlar om stadens verksamheter ska 

använda sig av evidens i val av arbetssätt och metoder. Vi anser 

att punkten ”Staden kvalitetssäkrar sina metoder och arbetssätt 

med stöd av forskning.” ska föras in under mål 7.  

 

I utkastet till program berörs särskilt utsatta/sårbara grupper i 

förbifarten. Nämnden har vid flertal tillfälle mottagit rapporter 

från bland annat socialinspektörerna som visar att staden inte 

fullföljer sitt ansvar gentemot våldsutsatta som tillhör särskilt 

utsatta grupper. Under rubriken programmets målgrupper 

behöver de sårbara grupperna och faktorerna bakom lyftas in 

tydligare för att öka kunskap bland stadens personal och för att 

utveckla och ge rätt stöd till den som behöver det. Exempel på 

faktorer som gör att grupper är särskilt utsatta/sårbara är; att ha 

en eller funktionsnedsättningar, att vara äldre, att leva i 

missbruk, att vara homo- eller bisexuell, transperson eller queer 

och att ha utländsk bakgrund. Utöver att tydliggöra 

målgrupperna behöver programmet aktiviteter som redogör för 

vad staden avser att göra för att nå och utveckla stödet till 

särskilt utsatta grupper.  

 

Vidare saknar vi bostadsfrågan i programmet trots att det är en 

oerhört central del i arbetet mot våld. Vi vet att många 

våldsutsatta stannar kvar i relationerna för att de saknar 

möjlighet att flytta till ett annat boende. Bostadsbristen i 

Stockholm måste mötas med byggande av fler hyresrätter med 
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överkomliga hyror för att underlätta för våldsutsatta att frigöra 

sig från destruktiva och våldsamma relationer. Staden behöver 

också få fram fler genomgångsbostäder till SHIS. Beklagligt 

nog har majoriteten bromsat de allmännyttiga bostadsbolagens 

byggande av hyresrätter, Stockholmshus och 

genomgångsbostäder. Att adressera bostadsfrågan genom att 

erbjuda de som utövar våld i nära relationer eller hedersrelaterat 

våld och förtryck tillfälligt boende är inte bara förkastligt utan 

också anmärkningsvärt. Våld i nära relationer och 

hedersrelaterat våld är brott som inte ska premieras. 

Stadsdelsnämnderna ska inte erbjuda våldsutövare tillfälliga 

boenden. Aktiviteten måste omgående strykas. Staden behöver 

däremot fokusera på att utveckla insatser och arbetssätt som 

både kan fånga upp och få framförallt unga män att sluta bruka 

våld både mot en partner och att köpa sex.  

 

Fler av aktiviteterna som lyfts är alltför detaljerade vilket går 

stick i sträv med stadens andra program. Flertalet av 

aktiviteterna kan strykas till förmån för att låta nämnderna själva 

besluta vilka aktiviteter som är aktuella för deras verksamheter. 

På så sätt behöver nämnderna också tänka genom vad de 

behöver göra inom sina verksamhetsområden för att målen ska 

uppnås. Att politiken ska besluta om vilka kurser som ska 

spridas, vilka projekt som ska genomföras eller vilka 

utvärderingar som ska följas är en alltför detaljerad styrning.   

 

Aktiviteterna och indikatorerna behöver gås genom och 

tydliggöras för att inte missförstånd ska ske. Till exempel står 

det under mål 5, under indikatorer ”Andel personer av dem som 

polisanmält våldet och har kontakt med RVC som fått stöd 

under rättsprocessen. (Stadsdelsnämnderna)” Frågan som 

uppstår är om det är våldsutsatta som har polisanmält som ska få 

stöd under rättsprocessen eller kan det var våldsutövare som kan 

få stöd under rättsprocessen från stadsdelen. På samma sätt kan 

frågan ställas kring aktiviteterna där det endast står att 

Stödcentrum och Relationsvåldscentrum ska erbjuda stöd under 

rättsprocessen utan att klargöra till vem. Det är oerhört viktigt 

att det klargörs i programmet att stödet under rättsprocessen 

erbjuds till våldsutsatta och inte våldsutövare.  

 

I framtagandet av programmet har förvaltningen involverat 

flertal föreningar som arbetar med de här frågorna. Det är bra. 

Civilsamhällets kunskaper och insatser är ovärderliga i stödet 

till våldsutsatta och för arbetet att Stockholm ska vara en stad 

som är fri från våld. Därför hade det varit önskvärt att 
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civilsamhället hade fått ett större utrymme i programmet. Till 

exempel har kvinnojourerna under lång tid varit en 

kunskapsbank och pådrivande opinionsbildande för att få upp 

frågorna om mäns våld mot kvinnor på dagordningen. De gör 

också dagligen ett enormt viktigt arbete för att se till att skydda 

kvinnor och deras barn. Staden måste därför se till att 

kvinnojourerna får stabilare och mer långsiktig finansiering. 

Under förra mandatperioden införde vi möjligheten att 

skriva avtal med ideella kvinnojourer genom så kallat idéburet 

offentligt partnerskap (IOP). Genom att teckna flera IOP kan 

fler kvinnojourers framtid säkras.   

 

I programmet saknas skrivningar som rör privata utförare inom 

välfärdsverksamheterna. Programmet behöver därför 

kompletteras så att de privata utförare som verkar inom 

exempelvis LSS-verksamhet, äldreomsorg och skola lyfts. Att 

inte involvera till exempel de fristående skolorna innebär att 

målsättningen om att det våldsförbyggande arbete kommer att 

halta eftersom en stor del av barn och unga inte nås.    

 

Vi saknar även skrivningar om kränkningar, hot och brott som 

sker via nätet. Här hade programmet stärkts av att lyfta den 

problematiken men också vilka möjligheter som finns när staden 

kan nå fler genom internet.  

 

Med utgångspunkt i Barnkonventionen bör staden fortsätta 

arbeta för att utveckla familjerätten samt sätta insatser för att 

barn inte ska behöva lämnas till umgänge med en våldsutövande 

förälder. Barnets bästa måste alltid stå i centrum.  

 

Rätt kunskap kan vara avgörande för att den som är utsatt kan få 

den hjälp som hen har rätt till. Det är viktigt att medel avsätts 

för att implementera programmet men även för att 

verksamheterna ska kunna genomföra kompetenshöjande 

insatser.   

 

Slutligen tror vi att programmet eventuellt kunde tjäna på att 

delas upp i två program. Där det ena programmet lyfter våld i 

nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck. Medan det 

andra programmet fokuserar på prostitution, människohandel för 

sexuella ändamål och sexuellt våld oberoende relation. Som 

programmet är upplagt nu oroar vi oss för att delarna som rör 

det sist nämnda kan hamna i skymundan. Frågor som rör våld i 

nära relationer och människohandel är olika saker även om det 

är mäns våld mot kvinnor som är den gemensamma nämnaren. 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med ordförandens yrkande. 

 
Reservation 

Kadir Kasirga (S) och Tina Kratz (V) reserverade sig mot 

nämndens beslut till förmån för gemensamt eget förslag. 
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§ 9  

Upphandling avseende skolmåltider till fyra 
gymnasieskolor 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden delegerar till utbildningsdirektören att 

besluta om upphandlingsdokument, tilldelningsbeslut samt 

teckna och förlänga avtal, samt förändringar och tillägg till 

avtal gällande skolmåltider till fyra gymnasieskolor.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Fyra gymnasieskolor har sedan tidigare en upphandlad 

leverantör av skolmåltider. Avtalet löper ut i juni 2021 och det 

är därför aktuellt att påbörja en ny upphandling av skolmåltider. 

Förvaltningen föreslår därför att utbildningsnämnden delegerar 

till utbildningsdirektören att besluta om upphandlingsdokument, 

tilldelningsbeslut samt teckna och förlänga avtal, samt 

förändringar och tillägg till avtal gällande skolmåltider till fyra 

gymnasieskolor. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen, i samverkan 

med avdelningen för ekonomi och styrning. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden delegerar till utbildningsdirektören att 

besluta om upphandlingsdokument, tilldelningsbeslut samt 

teckna och förlänga avtal, samt förändringar och tillägg till avtal 

gällande skolmåltider till fyra gymnasieskolor.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 10  

Ombyggnation Kv. Drivhuset och avveckling av projekt vid 
Sturebyskolan och Enskede skola 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att beställa förslagshandling med en beräknad kostnad om 

5,4 mnkr. 

2. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

inriktningsförslag om ombyggnation av Kv. Drivhuset till en 

uppskattad hyresgenererande projektkostnad om cirka 167 

mnkr med en beräknad tillkommande första årshyra om 

cirka 10 mnkr. 

3. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott om godkännande av inriktningsförslag om 

ombyggnation av Kv. Drivhuset till en uppskattad 

hyresgenererande projektkostnad om cirka 167 mnkr och till 

en beräknad tillkommande första årshyra om cirka 10 mnkr. 

4. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende nedläggning av planerna för en tillkommande 

parallell i högstadiet på Sturebyskolan med en 

förgäveskostnad om cirka 3,4 mnkr utöver tidigare beslutad 

förslagshandling. 

5. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende nedläggning av projektet på Enskede skola till en 

förgäveskostnad om cirka 830 tkr utöver tidigare beslutad 

förslagshandling samt detaljprojektering och start av 

upphandling. 

6. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende förflyttning av Enskede skolas högstadieelever och 

motsvarande lärare till Kv. Drivhuset vid start av det första 

läsåret efter färdigställandet av etapp 2. 

7. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende förflyttning av Örbyskolans högstadieelever och 

motsvarande lärare till Kv. Drivhuset vid start av det första 

läsåret efter färdigställandet av etapp 2. 

8. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

I området Enskede-Årsta-Vantör ökar behovet av antalet 

elevplatser i högstadiet. Det finns också behov av ytterligare 

gymnasieplatser. Samtidigt är två av de tidigare planerade 

projekten i området (utökningar vid Enskede skola och 

Sturebyskolan) dyra och tidskrävande. Förvaltningen har därför 

tagit fram ett förslag på att tillskapa ett kombinerat högstadium 

och gymnasium med arbetsnamnet Kv. Drivhuset, som nämnden 

föreslås godkänna att nämnden beställer förslagshandlingar för. 

Förslaget medför att den tillkommande kapaciteten vid 

Sturebyskolan och Enskede skola utgår och nämnden behöver 
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därför även fatta beslut om förgäveskostnader. Trots att 

förslaget medför förgäveskostnader blir besparingen så pass stor 

för förvaltningen att förvaltningen förordar att gå vidare med 

kapaciteten vid Kv. Drivhuset. Förslaget innebär även att 

tidplanen för behovet av elevplatser i området kan säkerställas. 

 

Målet är att inom fastigheten Kv. Drivhuset, före detta Enskede 

Gårds gymnasium, tillskapa cirka 1 200 elevplatser för att 

säkerställa behovet av högstadie- och gymnasieplatser enligt 

stadens elevantalsprognoser. Samtidigt minskar kapaciteten på 

Enskede skola med cirka 260 elevplatser. Anpassningarna i Kv. 

Drivhuset planeras utföras i samband med SISAB:s underhålls-

arbeten, och att tidigare verkstadslokaler och det praktiska 

nuvarande gymnasiet ska ställas om till grundskola och 

gymnasium med teoretiska program. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samråd med grundskoleavdelningen och gymnasieavdelningen, 

samt i dialog med SISAB. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att beställa förslagshandling med en beräknad kostnad om 5,4 

mnkr. 

2. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

inriktningsförslag om ombyggnation av Kv. Drivhuset till en 

uppskattad hyresgenererande projektkostnad om cirka 167 mnkr 

med en beräknad tillkommande första årshyra om cirka 10 

mnkr. 

3. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott om godkännande av inriktningsförslag om 

ombyggnation av Kv. Drivhuset till en uppskattad 

hyresgenererande projektkostnad om cirka 167 mnkr och till en 

beräknad tillkommande första årshyra om cirka 10 mnkr. 

4. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende nedläggning av planerna för en tillkommande parallell 

i högstadiet på Sturebyskolan med en förgäveskostnad om cirka 

3,4 mnkr utöver tidigare beslutad förslagshandling. 

5. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende nedläggning av projektet på Enskede skola till en 

förgäveskostnad om cirka 830 tkr utöver tidigare beslutad 

förslagshandling samt detaljprojektering och start av 

upphandling. 
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6. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende förflyttning av Enskede skolas högstadieelever och 

motsvarande lärare till Kv. Drivhuset vid start av det första 

läsåret efter färdigställandet av etapp 2. 

7. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

avseende förflyttning av Örbyskolans högstadieelever och 

motsvarande lärare till Kv. Drivhuset vid start av det första 

läsåret efter färdigställandet av etapp 2. 

8. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 11  

Snösätraskolans ombyggnad- och tillbyggnad 

Beslut 

Utbildningsnämnden återtar tidigare genomförandebeslut 

rörande ombyggnation och verksamhetsanpassningar av 

Snösätraskolan. Återtagande av genomförandeslut innebär att 

nedlagda kostnader för förslagshandling och detaljprojektering, 

till den sammanlagda summan av 22,6 mnkr belastar 

utbildningsnämndens driftbudget. 
 
Ärendet 

Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden återtar 

tidigare fattat genomförandebeslut avseende om- och 

tillbyggnation av Snösätraskolan. Bakgrunden är en 

kombination av en reviderad behovsanalys och kraftigt ökade 

kostnader i projektet. Enligt förvaltningens behovsanalys 

bedöms Snösätraskolan och Rågsvedsskolan klara behovet av 

elevplatser i området under de kommande tio åren. SISAB har 

också justerat sin tidigare bedömning av idrottssalens tekniska 

livslängd, vilket gör att ombyggnation inte längre bedöms 

nödvändig. Den hyresgenererande projektkostnaden för den 

tidigare planerade om- och tillbyggnationen av Snösätraskolan 

har därtill ökat kraftigt från 74,3 mnkr i nämndens 

inriktningsbeslut till cirka 130–136 mnkr efter 

genomförandebeslut och detaljprojektering. 

 
Ärendets beredning  

Avdelningen för ekonomi och styrning har berett ärendet i 

samverkan med grundskoleavdelningen och SISAB.  

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden besluta att återta 

tidigare genomförandebeslut rörande ombyggnation och 

verksamhetsanpassningar av Snösätraskolan. Återtagande av 

genomförandeslut innebär att nedlagda kostnader för 

förslagshandling och detaljprojektering, till den sammanlagda 

summan av 22,6 mnkr belastar utbildningsnämndens 

driftbudget. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Kadir Kasirga (S) och Tina Kratz (V) lade fram ett eget 

gemensamt förslag enligt nedan och yrkade bifall för detta. 
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1. Att utbildningsnämnden avslår förvaltningens förslag till 

beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

Skolutbyggnaden ska ske i takt med att staden växer. Särskilt 

angeläget är det att staden fortsätter att satsa på våra 

ytterförorter och inte bara fokuserar på innerstan. Därför är det 

mycket oroande att den grönblå majoriteten väljer att spara 

pengar genom att återta renoveringen och tillbyggnaden av 

Snösätraskolan i Rågsved. 

 

När Snösätraskolan skadades vid en brand 2013 var en av de 

fristående byggnaderna så pass skadad att den var tvungen att 

rivas. För att kompensera för detta ställdes en paviljong på 

skolgården med ett tidsbegränsat bygglov som maximalt kan 

löpa fram till 2032.  

 

2016 fattades ett inriktningsbeslut för att utreda en permanent 

lösning för skollokalerna. Ett genomförandebeslut av om- och 

tillbyggnad fattades sedan 2018.  

 

Syftet med om- och tillbyggnaden var att öka kapaciteten från 

380 till 420 elever samt skapa bättre förutsättningar för 

elevhälsan, personalytor, lärararbetsplatser samt enklare 

omständigheter att bedriva biblioteksverksamhet i skolan. 

Idrottshallen tog också skada av branden och dömdes vara 

tekniskt uttjänt, skolan är byggd 1957, varvid en ny idrottshall 

som också skulle rymma musikundervisning skulle uppföras.  

 

Nu föreslås den planerade om- och tillbyggnaden att återtas med 

hänvisning till en ändrad elevprognos och att idrottshallen efter 

noggrannare utredning inte längre behöver rivas. Det som har 

föranlett detta ärende är dock inte den förändrade elevprognosen 

utan att kostnaden för projektet har ökat. 

 

Även om att behovet av skolplatser i området har fått en något 

reviderad prognos så kommer den planerade om- och 

tillbyggnaden att behöva ske. Idrottshallen har en maximal 

levnadstid på nio år, sedan måste den rivas och en ny byggas. 

Paviljongen kan stå max 12 år till – sedan måste den ersättas 

eller få beviljat permanent bygglov.  

 

Istället för att göra de renoveringar och tillbyggnader som 

behövs väljer den grönblå majoriteten att skjuta problemet 

framför sig. Det kommer inte att bli billigare att genomföra 

projektet i framtiden. Konsekvensen blir att barnen som bor i 

området och som går i, Snösätraskolan och de kommande 

kullarna behöver vistas i temporära skollokaler och en tidigare 

tekniskt utdömd idrottshall i tio år till – istället för en renoverad 
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skola med moderna och fullgott anpassade lokaler. Det kommer 

också påverka skolpersonalens förutsättningar att bedriva sin 

verksamhet negativt. 

 

Att återta projektet kommer också att innebära en betydande 

kostnad för Stockholm stad och förr eller senare kommer frågan 

om Snösätrasskolans lokaler att behöva lösas. Istället för att 

spara pengar genom att dra ner eller återta enskilda investeringar 

borde den grönblå majoriteten satsa på skolan och 

skolutbyggnaden. 

 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med ordförandens yrkande. 

 
Reservation 

Kadir Kasirga (S) och Tina Kratz (V) reserverade sig mot 

nämndens beslut till förmån för eget gemensamt förslag. 
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§ 12  

Idéburet partnerskap med Tekniska muséet 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden beslutar att ingå idéburet partnerskap 

med stiftelsen Tekniska museet enligt bilagt avtal.   

2. Utbildningsnämnden delegerar till utbildningsdirektören att 

underteckna idéburet offentligt partnerskap med stiftelsen 

Tekniska museet enligt bilagt avtal.   
 
Ärendet 

Stiftelsen Tekniska museet och utbildningsförvaltningen avser 

att samarbeta kring verksamheten ”Maker tour-programmering i 

skolan”. Verksamheten syftar till att väcka elevens intresse för 

teknik och naturvetenskap för att öppna möjligheter till fortsatta 

studier inom ämnesområdena. Verksamheten syftar också till att 

kompetensutveckla lärare samt tillhandahålla läromaterial inom 

verksamheten.  

 

Utbildningsförvaltningen har bedömt att ett idéburet offentligt 

partnerskap (IOP) är en ändamålsenlig avtalsform för 

samarbetet, bland annat då museet är verksamhetens kärna. 

Förvaltningen bedömer att verksamheten ”Maker tour-

programmering i skolan” genomförs på ett sätt som är ett 

komplement till skolornas verksamhet. Stiftelsen Tekniska 

museet har ett specifikt arbetssätt och kompetens för att 

genomföra verksamheten. I föreslaget partnerskap finansierar 

utbildningsnämnden verksamheten med 1,3 mnkr per år. 

 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att ingå 

idéburet partnerskap med stiftelsen Tekniska museet och 

delegerar till utbildningsdirektören att underteckna avtalet. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för utveckling och 

samordning, i samverkan med grundskoleavdelningen och 

avdelningen för ekonomi och styrning. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden beslutar att ingå idéburet partnerskap 

med stiftelsen Tekniska museet enligt bilagt avtal.   
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2. Utbildningsnämnden delegerar till utbildningsdirektören att 

underteckna idéburet offentligt partnerskap med stiftelsen 

Tekniska museet enligt bilagt avtal.   

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 13  

Gåva från förening 

Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner mottagandet av gåvan om 30 

000 kronor från Stockholms Naturskyddsförening. 
 
Ärendet 

Stockholms Naturskyddsförening önskar ge stadens naturskolor 

ett bidrag på 30 000 kronor. Naturskyddsföreningens önskemål 

är att pengarna används för att subventionera 

anmälningskostnaden för de skolor som önskar boka 

naturskolorna Eggebygårds naturskola samt Fältlabbet, med fast 

och mobil verksamhet. 

 

Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

godkänner mottagandet av gåvan på 30 000 kronor från 

Stockholms naturskyddsförening. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för stöd kring lärande och 

elevhälsa i samarbete med grundskoleavdelningen. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

beslutar att stadens naturskolor får mottaga gåvan på 30 000 

kronor från Stockholms Naturskyddsförening. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 14 

Studievägsutbudet i gymnasieskolan och 

gymnasiesärskolan läsåret 2021/2022 

Beslut 

Utbildningsnämnden fastställer studievägsutbudet i 

gymnasieskolan och gymnasiesärskolan läsåret 2021/2022 i 

enlighet med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Ärendet 

Utbildningsnämnden fastställer årligen studievägsutbudet. 

Förvaltningens förslag innehåller organisation av 

studievägsutbudet vid stadens kommunala gymnasieskolor 

läsåret 2021/2022.  

 

Antalet platser på de olika programmen i gymnasieskolan och i 

gymnasiesärskolan ska enligt skollagen så långt det är möjligt 

anpassas med hänsyn till ungdomarnas önskemål. Anpassningen 

till önskemålen innebär att den definitiva dimensioneringen inte 

kan göras förrän ungdomarnas val är kända. Beslut om 

ändringar i dimensionering, liksom fördelningen av 

utbildningsplatser till respektive skolenhet, är sedan tidigare 

delegerat till gymnasie-direktören. Förvaltningen föreslår att 

utbildningsnämnden fastställer studievägsutbudet i 

gymnasieskolan och gymnasiesärskolan läsåret 2021/2022 enligt 

förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen i samråd med 

stadens kommunala gymnasieskolor.   

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. Ärendet har också behandlats vid 

funktionshinderrådets sammanträde den 11 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden fastställer 

studievägsutbudet i gymnasieskolan och gymnasiesärskolan 

läsåret 2021/2022 i enlighet med förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  

 

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 9/2020 

Sida 31 (45) 

2020-11-19 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

§ 15 

Sammanträdestider för utbildningsnämnden år 2021 

Beslut 

Utbildningsnämnden beslutar att nämnden sammanträder de 

dagar och tider under år 2021 som föreslås i förvaltningens 

tjänsteutlåtande. 
 
Ärendet 

Förslaget till utbildningsnämndens sammanträdestider år 2021 

har anpassats till de tider stadsledningskontoret beslutat för 

inlämnande av nämndbehandlade ärenden avseende 

verksamhetsberättelse med bokslut, tertialrapporter, 

treårsbudget och verksamhetsplan. 

 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

nämnden sammanträder de dagar och tider som föreslås i 

förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom nämndsekretariatet i samverkan med 

ledningsstaben. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

nämnden sammanträder de dagar och tider som föreslås i 

förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 9/2020 

Sida 32 (45) 

2020-11-19 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

§ 16 

En långsiktigt hållbar migrationspolitik (SOU 2020:54) 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat betänkandet ”En långsiktigt 

hållbar migrationspolitik” (SOU 2020:54) till 

utbildningsnämnden för yttrande. Utredningen föreslår att 

uppehållstillstånd i huvudsak ska vara tidsbegränsade.  

 

Utbildningsförvaltningen kommenterar i sitt svar på remissen 

endast den del av betänkandet som gäller konsekvenser för barn 

och ungas skolgång. Förvaltningen delar den 

konsekvensbeskrivning som utredningen gör av förslaget. Enligt 

denna finns det en ökad risk för oro hos nyanlända barn och 

detta kan i sin tur påverka möjligheterna att tillgodogöra sig 

utbildningen. Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det 

till kommunstyrelsen som svar på remissen.  

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts av avdelningen för kring lärande och 

elevhälsa, i samverkan med grundskoleavdelningen och 

gymnasieavdelningen.  

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Kadir Kasirga (S) lade fram ett eget förslag enligt nedan och 

yrkade bifall för detta. 

1. Att utbildningsnämnden beslutar delvis godkänna 

förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 
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Det är en mänsklig rättighet att söka skydd undan krig och 

förföljelse och det är en del av vårt ansvar som medmänniskor, 

att hjälpa människor i behov av stöd. När nästan 80 miljoner 

människor är på flykt på grund av krig och förföljelse får inte 

någon blunda eller avsäga sig ansvaret att hjälpa till. Som 

kommittén själv konstaterar kommer inte Sveriges regelverk att 

styra över hur migrant- och flyktingrörelser är i världen.  

 

Vi delar uppfattningen om att migrationspolitiken ska vara 

human, rättssäker och effektiv. Utifrån den utgångspunkten 

menar vi att flera av förslagen som presenteras inte 

harmoniserar med intentionerna. Vi hade önskat att kommittén 

hade tagit större hänsyn till forskning och konsekvensanalyser 

som har gjorts inom ramen för utredningen. Några av förslagen 

som vi särskilt vill framföra synpunkter på är 

uppehållstillståndens längd och kraven vid anhöriginvandring.  

 

För att asylrätten ska värnas ska den som är på flykt få hjälp och 

skydd. De som har rätt till skydd och beviljas uppehållstillstånd 

i Sverige ska ges förutsättningar att snabbt komma in i samhället 

och etablera sig genom jobb och studier. De som saknar asylskäl 

och får avslag ska snabbt återvända.  

 

För att människor som har beviljats uppehållstillstånd ska kunna 

etablera sig på ett bra sätt så kan vi inte ha ett system där 

huvudregeln är tidsbegränsade uppehållstillstånd. Permanent 

uppehållstånd bör vara huvudregeln eftersom det underlättar 

etableringen i samhället för individen som vet att den har fått en 

fristad. Trygga människor vågar tänka på framtiden. Med 

vetskapen om att skyddet inte är begränsat till tre år eller 13 

månader kan individen fokusera på att integrera sig i samhället 

istället för att oroa sig för en förnyad asylprocess. Vår 

utgångspunkt är att de nya invånarna kommer att bidra till att 

skapa tillväxt i vårt land. Men det förutsätter att de är trygga i att 

de får vara med och att de tillsammans med sina familjer kan 

rota sig här. Vi oroar oss för att barn i familjer som beviljas 

tidsbegränsade uppehållstånd utsätts för en enorm stress och att 

deras välmående påverkas negativt med en osäker och utsatt 

migrationsstatus.   

 

Dessutom riskerar förslaget om tidsbegränsade 

uppehållstillstånd innebära att en enorm administration och 

byråkrati ska byggas upp för att ta sig an de många ansökningar 

som kommer att uppstå till följd av att i stort sett alla 

uppehållstillstånd som beviljas är tillfälliga. Det kan inte anses 

ligga i linje med att migrationspolitiken ska vara effektiv med 

en gigantisk apparat. Vi ser framför oss långa 

handläggningstider, höga kostnader för Migrationsverket och 

längre etableringstid.  
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Kommittén har inte beaktat förutsättningarna i Stockholm och 

andra kommuner i utformande av förslagen kring 

försörjningskraven vid anhöriginvandring. I Stockholm är 

bostadsbristen enorm vilket innebär att med krav som föreslås 

gälla om att anknytningspersonen ska ha en bostad av tillräcklig 

storlek och standard för sig och den anhörige är orimliga. 

Bristen på hyresrätter och högt marknadspris på bostäder 

kommer att försvåra för många.   

 

Slutligen vill vi framhålla att det är viktigt att 

migrationspolitiken som ska fastslås är långsiktig, tar fasta på 

evidens och samtidigt står upp för värden om öppenhet, 

humanitet och rättssäkerhet. 

 

 

Tina Kratz (V) lade fram ett eget förslag enligt nedan och 

yrkade bifall för detta. 

1. Att utbildningsnämnden avslår förvaltningens förslag till 

beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

De förslag som här hastats fram och nu ligger på bordet är inget 

som borde tvingas igenom utan istället bör hela utredningen 

förpassas till papperskorgen. Utöver att försvåra asyl och 

inskränka rättigheter för människor på flykt så kommer ett 

införande av lagen få långtgående konsekvenser för kommuner. 

I underlaget finns det ingen konsekvensanalys av hur lagen 

kommer påverka kommunerna och deras insatser. Riskerna med 

att förlänga de tillfälliga uppehållstillstånden kommer leda till 

att psykisk ohälsa, svårigheter att etablera sig på 

arbetsmarknaden och försvåra integrering i samhället i stort 

något som lyfts fram i svaret från förvaltningen. Det kommer 

skapa en osäkerhet som inte gynnar en familjs möjlighet att 

finna fotfäste i samhället på det sätt som trygga och långsiktigt 

hållbara uppehållstillstånd skulle göra. Vi anser att vi har ett 

ansvar för människor och framförallt för barn som befinner sig 

här och som hamnat i kläm av populistiska migrationspolitiska 

omsvängningar. 

 

Vi ser en påtagligt ökad risk för ökad oro hos barn om 

kommitténs förslag skulle bli lag. Barn och ungdomar behöver 

trygga förhållanden för att kunna tillgodogöra sig 

undervisningen, det håller vi med förvaltningen om. Som allt för 

ofta så fattas forskningsunderlag gällande nyttan med införda 

krav, istället finns det risker att de istället försvårar 

integrationen. Det var nådigt att barn undantas från 

försörjningskraven även om det säkert finns de inom svensk 

politik som hade önskat att det var annorlunda. För kvinnor som 

utsätts för våld innebär detta en enorm utsatthet där rädslan för 
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att förlora sitt uppehållstillstånd ofta gör att man väljer att inte 

söka hjälp utan lever kvar i våldet. Något som också ofta 

drabbar barn. Vi hade önskat att man istället hade tagit bort 

denna regel helt och håller för att skydda kvinnor och barn från 

våldsamma relationer. 

 

Vänsterpartiet vill istället se en migrationspolitik som grundar 

sig i asylrätten, i solidariteten mellan människor och i en robust 

välfärd. Dessa utgångspunkter är inte luftiga löften. De placerar 

oss tydligt i den grundläggande politiska konflikt som skär 

igenom debatten i Sverige och övriga västvärlden: konflikten 

om fördelningen av samhällets resurser och konflikten mellan 

solidarisk politik och reaktionär nationalism. 

 

I vårt Sverige är solidaritet och gemenskap utgångspunkten. 

Vårt mål är en värld där människor inte behöver fly. Det kräver 

ett långsiktigt arbete för global klimaträttvisa och ekonomisk 

jämlikhet, för fred, jämställdhet och frihet att vara den man är. 

Vägen är lång och ambitionerna måste höjas för att nå dit. 

Under tiden måste Sverige vara en klar och tydlig röst för 

asylrätt och mänskliga rättigheter genom att ge skydd åt dem 

som behöver det. 

Asylrätten skapades inte för dagar av fred och frihet, utan för 

svåra tider då mänskligheten visar upp sina allra värsta sidor. I 

ruinerna av andra världskrigets förintelse och fasor – som då 

drivit många miljoner på flykt – kom insikten att det krävs ett 

löfte mellan stater för att i framtiden garantera människor en 

fristad undan krig, förföljelser och grymhet. 

 

Historiskt ser vi – från misslyckade internationella försök att 

enas om att rädda judar undan den förestående förintelsen 1938, 

till skärpt migrationslagstiftning i Sverige under Balkankriget 

och nutidens misslyckade försök att hitta gemensamma 

ansvarstaganden i EU – att det är lättare för stater att enas om att 

stänga gränser och skärpa lagstiftning än om system för att 

rädda människor på flykt. Därför är asylrätten en grundläggande 

rättighet som måste försvaras. Kvotflyktingsystemet måste alltid 

kompletteras av andra vägar till skydd. 

 

Här behöver Sverige visa vägen genom att delta i fördelning av 

kvotflyktingar, omfördelning av flyktingar inom EU och 

samtidigt försvara rätten att söka asyl via fler lagliga vägar och 

en utlänningslag som rättvist och rättssäkert lever upp till det 

Sverige förbundit sig till i människorättskonventionerna. 

 

Ett av syftena bakom den tvära omsvängningen av 

flyktingpolitiken efter hösten 2015 sades vara att Sverige skulle 

förmå andra EU-länder att ta sitt ansvar. Förutom att det drabbat 

asylsökande hårt och orättvist, med splittrade familjer och 
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rättsosäkerhet som följd, uppfylles inte det syftet. Tvärtom: 

andra EU-länder använde Sveriges omsvängning som ett 

argument för att ytterligare försämra sin flyktingpolitik och 

stänga gränser, skärpa lagar och fortsätta vägra ta ansvar. 

 

Debatten om flyktingmottagande har blivit ett slagfält för 

högerns attacker mot den generella välfärden. Liksom i övriga 

Europa används högerextrema eller högerpopulister som 

murbräcka för att genomföra högerns gamla vanliga ideologiska 

mål. Sänkta skatter för de mest välbeställda, krympt välfärd och 

urholkade trygghetssystem får draghjälp av en retorik och 

politik som etnifierar ojämlikhetens symptom och orsaker. I en 

tid då högern på detta tydliga sätt använder rasism för att slå 

sönder vår gemensamma trygghet borde kopplingen mellan att 

försvara den solidariska svenska välfärdsmodellen och att 

försvara solidaritet med människor på flykt vara uppenbar för 

alla. 

 

Samma borgerlighet som tog bort SFI från dag ett kommer nu 

med krav på språktester och straff för människor som inte lär sig 

svenska. Samma borgerlighet som låtit företag suga 

miljardvinster ur en allt mer segregerad skola klagar nu på 

ökande kriminalitet och utanförskap bland unga. Samma partier 

som sänkt skatter för de rikaste och dränerat våra gemensamma 

tillgångar, låtsas som att underskotten är flyktingmottagandets 

fel. 

Krisen i landets kommuner och regioner är ett resultat av en 

åldrande befolkning, i kombination med en medveten politik 

som genom stora skattesänkningar och ökad ojämlikhet urholkat 

förutsättningarna för utjämnande välfärd, trots att resurserna 

finns hos staten. Istället ställs människa mot människa. Krisen 

beror inte på flyktingmottagandet. Snarare kan en ökad 

befolkning på sikt hjälpa kommunernas ekonomi, om de som är 

nya i landet ges rätt förutsättningar och får det stöd och den 

utbildning som behövs för att bli en del av alla som bär upp 

välfärden i vårt land. 

 

Vi vet att genom att investera i samhället och varandra kan 

bygga ett starkare, tryggare och mer inkluderande Sverige. Vårt 

arbete i kommittén kommer att grunda sig i asylrätten, i 

solidariteten mellan människor och i en robust välfärd. Detta 

innebär ett ansvarstagande för både den som söker skydd, dess 

familj och möjligheterna att finna fotfäste i samhället genom 

trygga uppehållstillstånd och lika förutsättningar att ta del av 

välfärden. Vi har även ett ansvar för människor som redan 

befinner sig här och som hamnat i kläm i populistiska 

flyktingpolitiska omsvängningar.  

 

Detta ansvar ska vi självklart ta. 
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Martin Westmont (SD) lade fram ett eget förslag enligt nedan 

och yrkade bifall för detta. 

1. Att utbildningsnämnden beslutar delvis godkänna 

förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

När uppehållstillståndet för eleven är tidsbegränsat så bör man 

även från förvaltningens sida se om det finns delar i 

utbildningen som ska anpassas därefter. Så att eleven får bästa 

möjliga förutsättningar att få användning av de kunskapar man 

har fått i Sverige i sitt hemland. I utredningen kan man läsa att 

uppehållstillstånd i huvudsak ska vara tidsbegränsade. ”I 

huvudsak” öppnar upp för tolkning kring när uppehållstillstånd 

är tidsbegränsat. Vi eftersöker en tydlighet kring när är 

uppehållstillstånd tidsbegränsade och i vilka fall kan man 

undantas från att uppehållstillståndet är tidsbegränsat. 

 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med ordförandens yrkande. 

 
Reservation 

Kadir Kasirga (S) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för sitt eget förslag. 

 

Tina Kratz (V) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån 

för sitt eget förslag. 

 

Martin Westmont (SD) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för sitt eget förslag. 
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§ 17 

En mer likvärdig och effektiv tillsyn 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

3. Att därutöver anföra följande: 

 

Alla skolor ska vara bra skolor. Vi delar promemorians syn på 

vikten av att skapa en mer likvärdig skoltillsyn mellan 

kommunala och enskilda huvudmän och i förlängningen en mer 

likvärdig utbildning. Vad gäller promemorians förslag om att 

Skolinspektionen ska kunna stänga kommunala skolor så har 

partierna i majoriteten olika ställningstaganden på nationell 

nivå.  
 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat departementspromemorian ”En 

mer likvärdig skola och effektivare skoltillsyn” till 

utbildningsnämnden för yttrande. I promemorian föreslås 

Skolinspektionen få möjlighet att stänga kommunala skolor 

genom ett beslut om verksamhetsförbud tillsvidare. Bristerna 

måste konstateras avhjälpta av tillsynsmyndigheten innan 

huvudmannen kan öppna skolan igen. Syftet med förslaget är att 

skapa en mer likvärdig skoltillsyn mellan kommunala och 

enskilda huvudmän och i förlängningen mer likvärdig 

utbildning. 

 

Förvaltningen avstyrker i huvudsak de förslag som presenteras i 

promemorian. Utredningen saknar en grundlig 

konsekvensanalys av följderna av ett verksamhetsförbud. 

Kommuner är skyldiga att erbjuda alla barn i kommunen 

utbildning oaktat om eleven är nyinflyttad eller om eleven gått i 

en friskola som stängts. Detta ansvar har inte enskilda 

huvudmän. En stängning av en kommunal skola leder till stora 

praktiska och ekonomiska konsekvenser för kommunen och 

eleverna. Därtill påverkar tillsynsmyndighetens beslut det 

kommunala självstyret. Förvaltningen föreslår att 

utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen och avdelningen för utveckling och 

samordning. 
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Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Yrkande 

Isabel Smedberg Palmqvist (L), Richard Åkesson (MP), Claes 

Nyberg (C) och Christian Carlsson (KD) framlade ett eget 

gemensamt förslag till beslut enligt nedan och yrkade bifall för 

detta: 

1. Att utbildningsnämnden beslutar bifalla förvaltningens 

förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

Alla skolor ska vara bra skolor. Vi delar promemorians syn på 

vikten av att skapa en mer likvärdig skoltillsyn mellan 

kommunala och enskilda huvudmän och i förlängningen en mer 

likvärdig utbildning. Vad gäller promemorians förslag om att 

Skolinspektionen ska kunna stänga kommunala skolor så har 

partierna i majoriteten olika ställningstaganden på nationell 

nivå.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till det gemensamma förslaget från L, 

MP, C och KD.  

 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med ordförandens yrkande. 
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§ 18 

En annan möjlighet till särskilt stöd – Reglering av 

kommunala resursskolor (SOU 2020:42) 

Beslut 

1. Utbildningsförvaltningen godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat delbetänkandet ”En annan 

möjlighet till särskilt stöd – Reglering av kommunala 

resursskolor (SOU 2020:42)” till utbildningsnämnden för 

yttrande. I delbetänkandet lämnar utredningen förslag om hur 

elever kan få bättre stödinsatser kopplade till lärmiljö och 

grupptillhörighet. Utredningen föreslår bland annat att 

kommunala resursskolor, kommunala skolor som endast tar 

emot elever i behov av särskilt stöd, ska kunna inrättas. Dagens 

regler om placering av elever i särskilda undervisnings¬grupper 

föreslås samtidigt kvarstå. Enligt förslaget ska placeringen i en 

kommunal resursskola vara tillfällig. Utredningen föreslår också 

att begreppet resursskola införs i skollagen. Samma reglering 

föreslås gälla för grundsärskolan.   

 

Utbildningsförvaltningen ställer sig delvis positiv till förslagen i 

delbetänkandet. Förvaltningen är bland annat positivt till 

förslaget om att kommunala resursskolor ska kunna inrättas och 

att det ska vara frivilligt för kommunen. Förvaltningen invänder 

samtidigt mot utredningens förslag om reglering av kommunala 

resursskolor. Den reglering som föreslås är betydligt snävare än 

den som gäller för fristående skolor genom att placeringen i en 

kommunal resursskola endast ska vara tillfällig till skillnad från 

i en fristående resursskola. Olika regleringar gör det även 

problematiskt att införa begreppet resursskola i skollagen. Innan 

begreppet införs i skollagen bör det finnas en entydig definition 

som gäller för alla resursskolor.  

 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Avdelningen för utveckling och samordning har berett ärendet i 

samverkan med avdelningen för ekonomi och styrning, 

avdelningen för personal och kompetensförsörjning, 

grundskoleavdelningen samt gymnasieavdelningen. 
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Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 19 

Bygga, bedöma och betygsätta – betyg som bättre 
motsvarar elevernas kunskaper (SOU 2020:43) 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat betänkandet ”Bygga, bedöma, 

betygsätta – betyg som bättre motsvarar elevernas kunskaper” 

(SOU 2020.43) till utbildningsnämnden för yttrande. 

Utredningen föreslår bland annat att ämnesbetyg ska ersätta 

kursbetygen och införas i en ämnesutformad gymnasieskola och 

gymnasiesärskola. Det innebär att betyg ges efter ett avslutat 

ämne och inte efter varje kurs. Utredningen föreslår också att ett 

nytt underkänt betyg Fx ska införas i grundskolan. 

 

Förvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till förslagen i 

betänkandet och delar bedömningen att flera av de föreslagna 

ändringarna kommer att minska stressen för både elever och 

lärare på sikt. Förvaltningen ställer sig dock inte bakom 

förslagen om att införa ett nytt underkänt betyg Fx eftersom 

förvaltningen inte ser behovet av ytterligare ett betygssteg. 

  

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

tjänsteutlåtandet och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen i samverkan 

med avdelningen för utveckling och samordning och 

grundskoleavdelningen. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

10 november 2020. Ärendet har också behandlats vid 

funktionshinderrådets sammanträde den 11 november 2020. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 
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Martin Westmont (SD) lade fram ett eget förslag enligt nedan 

och yrkade bifall för detta. 

1. Att utbildningsnämnden avslå förvaltningens förslag till 

beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

Sverigedemokraterna ställer sig bakom betygutredningens 

förslag om att införa betyget Fx för underkänt. Att tidigt skicka 

signaler till eleven och vårdnadshavare om att kunskaperna 

behövs förbättras är något som gynnar alla parter. Ett tydligare 

betygsystem ger skolan ett bättre underlag för att tillsätta 

ytterligare stödinsatser för de elever som är i behov av 

extrahjälp. Utöver det vill vi poängtera att betygsutredningens 

förslag tar steg i rätt riktning men att ytterligare åtgärder 

sannolikt bör implementeras längre fram i tiden.  

 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med ordförandens yrkande. 

 
Reservation 

Martin Westmont (SD) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för sitt eget förslag. 
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§ 20 

Prövning av rektors beslut om omedelbar avstängning av 

elev vid Midsommarkransens gymnasium 

Beslutet publiceras inte. 
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§ 21 

Övriga frågor 

Skrivelser från Vänsterpartiet angående hantering av pandemin 

samt indragna kuratorstjänster, inkom till förvaltningen för 

beredning.  

 

Skrivelse från Socialdemokraterna angående personalsituation 

på Alviksskolan, inkom till förvaltningen för beredning. 

 

 


